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ایران گردی  با  درد  و  رنج

دوراهی همدان و کرمانشاه از سمت لرستان 
از تاکســی زردرنــگ پیاده شــدم. پلیس  راه. 
اونجا با راننده اتوبوس تهران که از کرمانشاه 
راه افتاده بود، هماهنگ کرده بودم که سوار 
شــم. از لحظه ورود با صدای بلند خش دار 
پسری جوان مواجه شــدم. داشتم به خیال 
خــودم سرنوشــتش رو مرور می کــردم و از 
لابــه لای کلمــات و فرافکنی هــاش میزان 
تقصیر اضافه اطرافیان و خانواده و در نهایت 
جامعه رو حساب و کتاب می کردم که راننده 
در ایســتگاه پلیس راه بعدی، قبل از کنگاور 
پیاده شــد و در اتوبوس رو پشــت ســرش 
بســت. رفت، چند دقیقه بعد با یه سرگرد از 
اتاقک شــیفت پلیس ۱۱۰ پلیس راه برگشت. 
پســر جوان رو پیاده کردن. پســری که تو راه 
چند جملــه کلیدی گفت . زنش قصد طلاق 
داشــته چون دوربین مداربسته مغازه ای رو 
چک کردن و در حال موادکشــی مشــاهده 
شــده. یه فرزند هم داره ظاهــرا که الان به 
قول خودش داره می ره تهران که بره برســه 
به مشهد برای اینکه «حقش رو از امام رضا 
طلب کنه» و بدخواهانش سرنگون بشن. یه 
بار هم به اســلحه ای که داره اشاره کرد و در 
تماس های تلفنی اشخاص ثالث رو تهدید به 

کشتن می کرد.
در این فاصلــه کوتاه توقف اتوبوس، بارها از 
بدشانس بودنش نالید که چرا در بسته  است 
و نمی تونه بره ســیگار بکشــه. توی همین 
غرزدن های متوالی پلیس ســر رسید و پسر 
جــوان رو پیــاده کردن و کیف ســفریش رو 
تجســس کردن؛ مواد مخدر، تیزبر و اسلحه 
گرم از تو وســایلش بیرون کشیدن. دستگیر 
و به اتاق نیروی انتظامی منتقل شــد. بیش 
از یک ســاعت از توقف ما می  گذره و راننده 
رو بــا دفترچــه رانندگیش به اتــاق نیروی 
انتظامی خواستن. چرا که پسر جوان به خاطر 
خصومتــی که بــا راننده پیدا کــرده بود، به 
مأمورها گفته که این اســلحه رو راننده توی 

کیف من گذاشته.
حالا چه می شــود، و چــه شــده. در ادامه 
مشخص میشه و من هم اینجا نقل می کنم. تا 
اون موقع می خوام به این موضوع اشاره کنم 
که حکیم فردوسی ۱۳ نفر رو در قتل سهراب 
در شــاهنامه معرفی می کنه. اینجا و در این 
اتفاق خاص فضای حاکم بر جامعه و ســیر 
تربیت خصوصی و عمومــی بی تأثیر بر این 
مسائل نیســت و این افراد که امروزه کم هم 
نیستن، فرزند همین جامعه هستن. به تازگی 
خبری رو خوندم که شــاخص فلاکت رو به 
تفکیک اســتان ها معرفی کرده که کرمانشاه 
یکی از سه اســتان اسفناک با شاخص بالای 
فلاکت عنوان شــده بود. درواقع تو ســه تای 
اول از همــه بالاتر بود. با تمام این تفاســیر 
بشــخصه دلم برای همین مســافر درمانده 
به درد آمد. رنج و انحرافش از کجا شــروع 
شــده که به اینجا رســیده. نمی دونیم. پا رو 
که در جاده ســفر بــذاری، روبه رو شــدن با 
واقعیت جامعــه و درد و رنجی که حاکمه 
ناگزیره. حس کــردم نقل این ماجرا رو اینجا 
بنویسم. اگرچه هرکسی برداشت خودش رو 
داره، آموزنده، روایت، داستان و حتی غرزدن 
ممکنه محسوب بشه این چند پاراگراف. الان 
دقایقی  اســت که راننده برگشته و اتوبوس 
مجدد به راه افتاه. پرســیدم آقای راننده چی 
شد؟ جوابی که داد عینا این بود: «رفت برای 
۱۰ ســال». گفتم یعنی چی؟ راننده اتوبوس 
کرمانشــاه-تهران ادامه داد: اســلحه کلت 
با فشــنگ پر ازش ضبــط شــد. حداقل ۱۰ 
ســال زندان براش آب می خــوره... . اگرچه 
پسری که نفر سمت راستی من نشسته بود، 
می گفت بعیده خیلــی اون تو بمونه، چون 
شاکی خصوصی نداره. می گفت: توی بلوار 
نوبهار کرمانشــاه موردی مشــابه برای من 
پیش اومد که با اســلحه تــو خیابون تهدید 
شدم. آخر داستان به دستگیری طرف منجر 
شــده و کلا چهــار ماه زندان بــوده و بعد از 
اون هم باز تهدید شــدم. از طرفی از تعاونی 
داخل ترمینــال کاویانی کرمانشــاه با راننده 
تماس گرفتن که این چه دردســری بوده که 
برای شرکت به وجود آوردی؟ راننده ناراحت 
شد، گفت دقیقا صندلی پشت سر من بوده و 
روی اعصابم بوده. این جای تشکرتون هست 
کــه این قــدر بی انصافین؟ پلیــس کلانتری 
شهرســتان صحنه به محل رســیده بود و با 
انجام صورت جلسه، دفترچه راننده رو پس 
دادن و پسر مجرم رو به بازداشتگاه کرمانشاه 
منتقــل کــردن. الان که نزدیک هــای تهران 
رسیدیم، خبر از تعاونی رسید که جوان مجرم 
شــکایت کرده و گفته اســلحه مال راننده یا 
شاگرد شوفر بوده و چند اتهام ریز و درشت رو 
به راننده و شاگردش نسبت داده. حالا قراره 
این دو نفر هم توی دردسر بیفتن. این سلسله 
اتفاقات گمونم باعث میشه انگیزه مسئولیت 
اجتماعی کم بشــه. اینکه ادامه زندگی اون 

جوان و مردم ایران چی میشه، باید ببینیم.

دخالت در کانون وکلای مرکز 
...اما راهی نیز برای اعتراض به این تصمیم در مراجع بالاتر وجود 

ادامـه از 
صفحه

۸

نــدارد چراکه رســیدگی دادگاه عالی انتظامی قضات، رســیدگی 
ابتدایی نیســت بلکه رسیدگی اســتینافی است که تصمیم هیئت 
نظارت بر انتخابات را با اعتراض شاکی، مورد رسیدگی مجدد قرار 

می دهد».
حجتــی در مورد سرنوشــت این انتخابــات می گوید: «در حــال حاضر با 
توجــه به ابطال انتخابــات و قطعیت تصمیم دادگاه عالــی انتظامی، هیئت 
نظارت طبق ماده ۲۷ آیین نامه اجرائی لایحه قانونی اســتقلال کانون وکلای 
دادگســتری، باید ظرف یک هفته انتخابات را تجدید کند که متأسفانه حسب 
مســموع، همه اعضای این هیئت تاکنون مستعفی شــده اند و هیئت مدیره، 
بایــد مجددا مبادرت به انتخاب اعضای هیئت نظارت بر انتخابات کند. با این 
حال با توجه به اینکه رأی صادره از شــعبه اول دادگاه عالی انتظامی قضات، 
مبتنی بر ایراداتی است که کل فرایند انتخابات را دربر نمی گیرد، براساس یک 
تفســیر، هیئت نظارت صرفا باید برگزاری انتخابات با همان تعداد نامزدهایی 
را که ســابقا احراز صلاحیت شــده اند، برای روز و ساعت مشخصی تجدید و 
اعلام کند و نیازی به طی تمامی فرایند انتخابات مانند انتشار آگهی انتخابات 
و ثبت نام از داوطلبان و صلاحیت سنجی مجدد و... نیست و بر مبنای تفسیری 
دیگــر باید کل فرایند انتخابات از ابتدا تا به انتها تجدید شــود که به نظر بنده 
تفســیر اول اقرب به صواب و صحیح اســت اما تصمیم گیری در این زمینه با 

هیئت نظارت خواهد بود».

دخالت  قوه قضائیه  قابل توجیه  نیست
محمدهــادی جعفرپــور و فعــال صنفی در مــورد ماجــرای ابطال این 
انتخابات در گفت وگو با «شــرق» اشاره می کند: «دادنامه صادره از شعبه اول 
دادگاه عالی قضات به عنوان حکم ابطال انتخابات هیئت مدیره کانون وکلای 
مرکز بنا به درخواســت و اعتراضی است که چهار نفر از وکلای دادگستری به 
اســتناد آیین نامه اجرائی لایحه قانونی اســتقلال کانون وکلا مطرح کرده اند. 
براساس این آیین نامه، پیش از طرح اعتراض در دادگاه عالی قضات، اشخاص 
معترض به نتیجه انتخابات یا تشــریفات انتخابات می بایست مراتب اعتراض 
را به هیئت نظارت بر انتخابات اعلام کنند. نظر و رأی هیئت نظارت در دادگاه 
عالی قضات قابل رســیدگی اســت. عطف به این امــر اعتراض معترضان به 
هیئــت نظارت واصل و این هیئت بنا به اســتدلال هایی مانند اینکه شــخص 
معترض عضو کانون مرکز نبوده یا اعتراض به عدم تصویب آیین نامه اجرائی 
موضوع ماده ۱۶۱ قابل استماع نیست ادعای ایشان را مردود می داند. دو نفر 
از معترضان به رأی هیئت نظارت معترض می شــوند و پرونده در شعبه اول 
دادگاه عالی قضات ثبت می شــود؛ نکته قابل تأمل آن اســت که حسب رویه 
قضائی و عرف حاکم بر تمامی ادوار انتخابات کانون های وکلای سراسر کشور 
موضوعات مرتبط با انتخابات هیئت مدیره از آغاز تا پایان در یک شعبه مطرح 
و رســیدگی می شــود و لذا چون پرونده احراز صلاحیت نامزدان انتخابات در 
شعبه دوم دادگاه عالی قضات مطرح شده بود، ارجاع اعتراض به شعبه یک 
خلاف رویه و عرف قضائی بوده اســت. فارغ از بحث صلاحیت شــعبه دوم 
دادگاه عالی استدلال انشاکنندگان دادنامه بر این امر استوار است که منطوق 
ماده ۲۵ آیین نامه مبین آن اســت که هر کسی می تواند به تشریفات انتخابات 
معترض شود لذا مردوددانستن اعتراض یک نفر از وکلای عضو کانون کرمان 
از ســوی هیئت نظارت فاقد وجاهت قانونی دانســته می شود، لذا آنچه وی 
مســتند به مقررات حاکم بر انتخابات کانون وکلا مطرح کرده قابل رسیدگی 
اســت و در ادامه به فیلم هــا و عکس هایی که وی به عنــوان ادله خویش 
ارائه کرده، اشاره و اعلام شده رفتار برخی نامزدان انتخاباتی در روز انتخابات 
خلاف شــئونات حرفه وکالت بوده و سبب شده که انتخابات در فضای سالم 
برگزار نشــود و هیئت نظارت هــم در این اتفاق اهتمامی نداشــته، با وجود 
اینکه برخی وکلا به کیفیت اخذ رأی معترض بودند، به این امر توجهی نشده 
و مواعــد مقرر در مــاده ۱۵ آیین نامه اجرائی درخصــوص برگزاری انتخابات 
رعایت نشده و لذا مستند به ماده ۲۵ و ۲۷ آیین نامه حکم به ابطال انتخابات 
سی وسومین دوره انتخابات هیئت مدیره کانون وکلای مرکز و برگزاری مجدد 
انتخابات داده شــده! تمام آنچه در دادنامه مذکور به عنوان تصمیم قطعی 
ابطال انتخابات درج شــده، توضیحی اســت که متقاضی ابطال و انشاکننده 
حکــم ابطال ارائه کرده اند. از مفاد و متن دادنامه محرز و مســلم می شــود 
که دلایل تصریح شــده در متن دادنامه با هیچ یــک از ضوابط لازم الرعایه در 
تشــریفات انتخابات منطبق نیســت و نمی توان بدون جهات قانونی صرفا به 
محتوای عکس ها و فیلم هایی اســتناد کرد که مشــخص نیســت مسبب آن 
چه اشــخاصی هستند. مهم ترین بحث آنجاســت که محکمه می بایست بنا 
به قاعده رابطه علیت و ســببیت فاعل یا آمــر رفتارهای موضوع اعتراض را 
شناسایی و چنانچه رابطه این افراد با نامزدان انتخابات محرز می شد، آنگاه به 
تعریف تخلف انتخاباتی اشاره می کرد و سپس به مصداق چنین رفتاری برای 
ابطال انتخابات در دادنامه تصریح می شــد. پــس از ابلاغ رأی هیئت نظارت 
بر انتخابات همگی اســتعفا دادند که نظر به ســطر آخر دادنامه که تصریح 
به برگزاری مجدد انتخابات شــده، می توان چنین تفســیر کرد که از تشریفات 
انتخابات که با نام نویســی، احراز صلاحیت و سپس برگزاری انتخابات بوده، 
تنها برگزاری مجــدد موضوع حکم بوده و لذا نیازی به نام نویســی مجدد و 
احراز صلاحیت نبوده، انتخابات با همان نامزدان پیشــین قابل برگزاری است 
اما اســتعفای هیئت نظارت ممکن است ســبب تغییر این تفسیر و لزوم طی 
کلیه تشریفات از آگهی نام نویسی تا برگزاری انتخابات شود. شرح اعتراضات 
و مفاد حکم عطف به تفاوت دیدگاه و تفسیر آرا در عالم حقوق از جنبه های 
مختلفی قابل تحلیل اســت لذا همان قدر که می توان برای توجیه این حکم 
اســتدلال آورد، می توان بر رد آن ادله بار کرد، اما حســب تفسیر و ارائه نظر 
قاطبه وکلای سراســر کشــور، دادنامه صادره از جهــات مختلف دارای ایراد 
اســت، چه از حیث صلاحیت شــعبه اول، عدم تصریح به تخلفات ادعایی، 
نبــود دلیل متقن و کافی در انتســاب چنیــن رفتارهایی به نامــزد یا نامزدان 
انتخابات، بر فرض آنکه رفتارهای ادعایی زیرمجموعه تخلفاتی قرار گیرد که 
سبب ابطال انتخابات شود، از قضات عالی رتبه که سال ها تجربه دارند، توقع 
می رود دادنامه ای مستدل و مستند با لحاظ قراردادن شرط واجب صراحت و 
شفافیت انشا کنند. دخالت قوه قضائیه و سخت گیری این نهاد برای انتخابات 
هیئت مدیره یک نهاد مدنی_صنفی که تصمیماتش جنبه داخلی داشــته و 
هیچ دخل و ربطی به مســائل حاکمیتی و قضائی ندارد، قابل توجیه نیســت 
و سال هاســت که این امر به عنوان یک چالش اساســی از سوی وکلا مطرح 

می شود و هیچ مقام و مرجعی هم پاسخ گوی این چالش نیست».

گزارشی از حاشیه و متن جلسه پرحاشیه شورای شهر تهران

انحلال چراغ خاموش
ساز و سفر گزارش خبری

جامعهجامعه

نورا حسینی:  عملیات رسانه ای علیه اعضای 
منتقد همچنان ادامه دارد؛ این هشــدار مهدی 
اقراریان عضو شورای شهر تهران است، زمانی 
که می خواهد درباره حال ناخوش همشــهری 
صحبت کنــد اما پرویز ســروری که ریاســت 
جلســه را بر عهده دارد نمی گذارد و می گوید 
این نقدها را در زمان تذکرها بگویید. سخنی که 
با واکنش اقراریان روبه رو می شــود. او خطاب 
به ســروری می گوید شما ســخنگوی شهردار 
تهران هســتید یا عضو شــورای شــهر. هر بار 
میکروفون خود را روشــن کرده اید، در دفاع از 

شهرداری سخن گفته اید.
اشاره اقراریان به تذکرات سروری است که 
بیشتر با محتوای معرفی پروژه های شهرداری 

است. بگومگوی سروری تند می شود. در هفته های اخیر اعضای مدافع عملکرد شهردار تهران 
تــلاش می کنند در صحن صدای منتقدان را خاموش کنند، از نفرین تا درخواســت ســکوت در 
صحن و بررسی اختلافات در جلسات غیرعلنی. روز گذشته محمد آخوندی به منتقدان یادآوری 

کرد برخی رسانه ها به دنبال ایجاد اختلاف بین اعضای شورا هستند!
روز گذشته در میان هیاهوی حساب و کتاب های مؤسسه همشهری، مشخص شد شهرداری 
تلاش دارد چراغ خاموش مؤسســه پرحاشیه فناوری های نوین را شــکلی قانونی دهد. کمتر از 
یک ســال مانده به پایان عمر مدیریت شــهری ششم، اما هنوز ســازمان محبوب شهردار تهران 
آغاز به کار نکرده اســت. وزارت کشــور برای موافقت با آغاز فعالیت های سازمان فناوری های 
نوین تأکید داشته که ســازمان یا شرکتی در شهرداری تهران منحل شود. مدتی پیش شهرداری 
انحلال شرکت یادمان سازه را پیشنهاد داد که با ۱۱ رأی مخالف شورای شهر این جایگزینی اتفاق 
نیفتاد. روز گذشته اما علی اصغر قائمی خبر داد شهرداری قصد دارد بدون مصوبه شورای شهر 
ســازمانی را منحل کند تا احتمالا شرط وزارت کشور برای قانونی شدن سازمان فناوری های نوین 

محقق شود.
قائمی در تذکری به شــهردار تهــران نگرانی خود را از تصمیمات اخیر شــهرداری مبنی بر 
انحلال مؤسســه فناوران شــهر مطرح کرد و خواســتار توقف فوری این تصمیم و هماهنگی با 

شورای شهر تهران پیش از هرگونه اقدام شد.
او در این تذکر به مکاتبات و نامه های رســمی میان معاونت مالی و اداری شهرداری تهران 
و مؤسســه فناوران اشاره کرد که طبق آن، مؤسسه فناوران به دلیل اعلام موازی کاری با سازمان 

فناوری های نوین، قرار است منحل شود.
قائمی گفت: در مکاتبه ای از سوی اداره کل تدوین مقررات و هماهنگی امور شورا و نهادهای 
معاونت برنامه ریزی شــهرداری، اعلام شــده که به دلیل راه اندازی ســازمان فناوری های نوین، 
فعالیت مؤسســه فناوران شــهر موازی کاری است و لذا باید نســبت به انحلال آن اقدام شود. 
همچنیــن، اداره کل امور مجامع و حسابرســی شــهرداری نیز در نامه ای از مؤسســه فناوران 
درخواســت کرده که لایحه انحلال برای طی مراحل قانونی از طریق شــورای شهر تهران تهیه 

شود.
عضو شــورای شــهر تهران در ادامه توضیــح داد در حالی که تصمیم به انحلال مؤسســه 
فناوران بر اساس اعلام موازی کاری با سازمان فناوری های نوین اتخاذ شده، این اقدام فاقد مبنای 
کارشناســی مستدل و کافی است. ماهیت فعالیت های مؤسســه فناوران شهر هیچ گونه ارتباط 
ماهوی با ســازمان فناوری های نوین و مأموریت های این سازمان ندارد. بنابراین، این استدلال که 
به دلیل موازی کاری با ســازمان فناوری های نوین، باید مؤسســه فناوران منحل شود، منطقی و 

مستند نیست.
وی همچنین به اساســنامه ســازمان فناوری های نوین اشــاره کرد و افزود: طبق تبصره ذیل 
ماده ۲ اساسنامه سازمان فناوری های نوین، فعالیت این سازمان باید معطوف به موضوعاتی غیر 
از حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات باشد. بنابراین، فعالیت های مؤسسه فناوران که به طور ویژه 
در حوزه مدیریت دفاتر خدمات الکترونیک شهری و فناوری های مرتبط با آن متمرکز است، کاملا 
متمایز از وظایف ســازمان فناوری های نوین اســت. هرگونه تصمیم به انحلال مؤسسه فناوران 

باید با بررسی دقیق پیامدهای آن برای خدمات رسانی به شهروندان همراه باشد.
او افزود: مؤسســه فناوران شهر مدیریت دفاتر خدمات الکترونیک شهری را بر عهده دارد که 
خدماتی ضروری مانند صدور گواهینامه ها، کارت های ملی، ثبت نام ها و ســایر خدمات اداری را 
به شــهروندان ارائه می دهد. هرگونه تصمیم به انحلال این مؤسســه باید به طور کامل بررسی 

شود تا از بروز اختلال در خدمات رسانی به شهروندان جلوگیری شود.
وی همچنین بر لزوم تداوم خدمات به شهروندان تأکید کرد و گفت: قبل از هرگونه اقدام به 
انحلال، باید تکلیف مأموریت های جاری مؤسسه و نحوه انتقال آن به واحدهای دیگر مشخص 
شود. اگر این انتقال به درستی انجام نشود، احتمال دارد که باعث بروز خلل در ارائه خدمات به 

شهروندان و نارضایتی عمومی شود.
علی اصغر قائمی در ادامه به اهمیت هماهنگی با شــورای شــهر تهران در این زمینه اشاره 
کرد و افزود: طبق آیین نامه اجرائی دفاتر خدمات الکترونیک شــهر، مســئولیت اجرای این طرح 
به مؤسســه فناوران واگذار شده است. این آیین نامه در شورای هماهنگی نظامات برنامه ریزی و 
اجرائی شــهرداری تهران به تصویب رسیده است. بنابراین، هرگونه اصلاح یا تغییر در آن باید با 

هماهنگی کامل شورای شهر تهران انجام گیرد.
قائمی همچنین به برخی مصوبات قبلی شورای شهر تهران اشاره کرد که در آنها به صراحت 
به مأموریت ها و وظایف مؤسســه فناوران اشاره شده است و گفت: گزارش های حسابرسی این 
مؤسسه نیز به طور مرتب در جلسات شورا مورد بررسی قرار گرفته است و بر این اساس، هرگونه 
تصمیم برای انحلال مؤسســه فناوران باید با هماهنگی و موافقت شورای اسلامی شهر تهران 

باشد.
عضو کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران از شهردار تهران خواست که دستور 
توقف تصمیم انحلال مؤسسه فناوران شهر را صادر کرده و گزارشی جامع و شفاف درخصوص 

دلایل و پیامدهای این اقدام ارائه دهد.
قائمی افزود: از آنجا که هرگونه تغییر در ســاختار اجرائی و مدیریتی شهر باید به طور دقیق 
و با بررســی پیامدهای آن انجام شــود، از جناب عالی انتظار داریم که نســبت به این مســئله با 
دقت بیشتری عمل کرده و هرگونه تصمیم گیری درخصوص انحلال مؤسسه فناوران را صرفا با 
هماهنگی شــورای اسلامی شهر تهران اتخاذ فرمایید تا از بروز اختلال در روند خدمات رسانی و 

تضییع حقوق شهروندان جلوگیری شود.
در این جلســه احمد صادقی، رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای شهر تهران در 
حوزه شهرســازی تذکری به شهرداری داد و یادآوری کرد:  تذکراتی که اخیرا در حوزه شهرسازی 

داده شده، بی پاسخ مانده است.
او در ادامه به محاسبه غیرشفاف عوارض شهرسازی اشاره کرد و گفت : شفافیت و دوری از 
سلیقه گرایی و حذف محاسبات شخص محور در تعیین عوارض به ویژه عوارض حوزه شهرسازی 
اســت. پس از آنکه عمده مراحل عوارض شهرسازی در صدور پروانه به صورت سامانه صورت 
گرفته، برخلاف قول ها و وعده ها محاسبات عوارض نظارت فنی در مراحل پایان کار و عدم خلاف 

به صورت سامانه کامل درنیامده است.
صادقــی ادامه داد: شــمول و عدم شــمول آیتم ها، تعیین نرخ ضریب پایه p برای ســنوات 
مختلــف، شــمول و عدم شــمول ضوابــط مــاده ۱۰۰ اینها به صــورت ســلیقه ای به صورت 

شخص محور، منطقه به منطقه، پرونده به پرونده، متنوع و متناقض صادر شده است.
عضو شورا گفت: این موضوع بیش از سه مرتبه در صحن شورا تذکر داده شده و هر مرتبه، یا 
از سوی حوزه شهرسازی بی  پاسخ مانده یا وعده های چند ماه آتی برای حل آن داده شده است.

زمان آغاز به کار پایانه جدید شرق
در این جلســه گزارش حسابرسی «ســازمان مدیریت حمل ونقل بار و پایانه های مسافری شهر 
تهران، برای سال مالی ۱۴۰۲» در جلسه شورا بررسی شد و بندهای تکلیفی آن به تأیید اعضا رسید.

بابایی، عضو کمیســیون ســلامت،  مهدی 
محیــط زیســت و خدمات شــهری، در جریان 
بررســی این حسابرســی با اشــاره بــه پایان 
عملیات پایانه شــرق و افتتاح آن در خردادماه 
سال جاری، در قالب سؤالی بیان کرد: با توجه 
به اینکه عملیات عمرانی پایانه شرق به اتمام 
رســیده و در خردادماه امسال افتتاح شده، اما 
هنوز به بهره برداری نرسیده است، درخواست 
می شــود درباره زمان دقیق بهره بــرداری این 
پایانــه و نیز خط مترویی که قرار اســت به این 

پایانه برسد، توضیح داده شود.
در ادامــه حمیدرضا رحمانی، سرپرســت 
ســازمان مدیریت حمل ونقل بــار و پایانه های 
مسافری شــهر تهران نیز با بیان اینکه در چند 
هفته اخیر بحث راه اندازی پایانه شــرق جدید به صورت جدی پیگیری می شــود، گفت: بخشی 
از آن تأسیســات و ابنیــه و خدمات اجتماعی و بخشــی دیگر اســتقرار تعاونی های اتوبوس و 
کرایه به عنوان بخش اصلی کار اســت. به دنبال این هســتیم که پایانــه به صورت عملیاتی به 

بهره برداری برسد.
او با بیان اینکه بر اســاس جلســات برگزار شــده پیش بینی می کنیم بهره برداری در آذرماه به 
نتیجه برســد، گفــت: تعاونی ها هم همکاری خوبــی با ما داشــته و کار به خوبی جلو می رود. 
اقدامــات عمرانی ابنیه نیز تقریبا به پایان رســیده و همکاران ما به صــورت عملیاتی در محل 

حضور دارند.
رحمانــی با اعلام اینکــه تعدادی از نیروها نیز از پایانه شــرق قدیم بــه پایانه جدید منتقل 
شــده اند، یادآور شد: ادامه خط ۲ مترو به سمت پایانه شــرق ادامه پیدا خواهد کرد و یک سوم 
تونل حفاری شــده و رونــد ادامه دارد و بین ۱۲ تــا ۱۵ ماه آینده تکمیل خواهد شــد. اقدامات 

تأسیساتی و مترو تخصصی است و اقدامات آن در حال انجام است.
او ادامه داد: تا پایان سال اتوبوس ها و ون ها مستقر خواهند شد و مسافران را منتقل خواهند 

کرد تا کمترین حاشیه و مشکل را داشته باشیم.

درخواست شفاف سازی درباره وضعیت پروژه باغ صبا
گزارش حســابرس رسمی شورای شهر درباره شرکت توســعه فضاهای فرهنگی شهرداری 
تهران هم برای سال مالی ۱۴۰۲ در صحن شورا بررسی شد و بندهای تکلیفی آن به تأیید رسید.
گزارش حسابرس نشان دهنده وضعیت نامساعد مالی این شرکت بوده و به زیان دهی ناشی 
از هزینه های بالاتر از بودجه و تطابق نداشــتن دارایی های جاری با بدهی های جاری اشاره دارد. 
همچنین، در این گزارش به عدم اســتفاده بهینه از منابع و ضرورت تدوین استراتژی های مالی و 

عملیاتی برای بهبود شرایط شرکت اشاره شده است.
علیرضا نادعلی، عضو شــورای شــهر تهران، با اشاره به اهمیت شــرکت توسعه فضاهای 

فرهنگی، خواستار ارائه گزارشی از وضعیت حقوقی و فرهنگی پروژه باغ صبا شد.
او عنــوان کرد که این پروژه با وجود برخورداری از ســوابق درخشــان، به دلایل حقوقی در 
وضعیت قفل قرار گرفته و امیدوار اســت با تلاش های شــورا، این پروژه به مرحله بهره برداری 
برســد. رضوی، مدیرعامل شرکت توســعه فضاهای فرهنگی هم با اشــاره به پروژه باغ صبا و 
پیچیدگی های حقوقی آن، بیان کرد که با همکاری شــرکت های دانش بنیان و دانشگاه صنعتی 

شریف، این پروژه در چند ماه آینده از بن بست خارج خواهد شد.

دلیل   ملک فروشی   همشهری
در این جلسه گزارش حسابرسی مؤسسه همشهری برای سال های ۱۴۰۲ بررسی شد و اعضا 

پس از طرح تذکرات و اظهار نظرها، بندهای تکلیفی آن را تأیید کردند.
در این جلســه نرجس سلیمانی، رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شورا، گفت: متأسفانه 
در حال حاضر این شرکت به مجموعه ای تبدیل شده که با فروش میراث گذشتگان در حال ادامه 

حیات خود است.
عضو شورا با بیان اینکه سؤال اینجاست که چطور یک هلدینگ چند وجهی در ابعاد مؤسسه 
همشــهری که صاحب اموال از جنس مادی است و دارای نشان تجاری است، به چنین فلاکتی 
دچار شده، ادامه داد: با وجود ۱۱ ردیف مشخص تحت عنوان سایر هزینه ها، یک ردیف جداگانه 

سایر هزینه ها نیز با رقم ناچیز سه میلیارد تومان وجود دارد.
ســلیمانی یادآوری کرد که ۳۲ نفر نیرو در ســال های اخیر وارد این مجموعه شــده اند و این 

سؤال پیش می آید که تمام افراد تخصص دارند؟ و از کدام صافی حقیقی رد شده اند؟
رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شــورا با بیــان اینکه الان ما در عصــر هوش مصنوعی 
هستیم، یادآور شد: با وجود این رســانه های مکتوب همچنان جایگاه خاص خود را دارند. به هر 

شکل امیدواریم روزنامه همشهری از وضعیتی که به آن دچار است، خارج شود.
ناصــر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورا، با بیان اینکه در حــدود ۲۶۰ میلیارد 
از بودجه ۱۴۰۳ شــهرداری تهران به مؤسســه اختصاص پیدا کرده اســت، گفت: این رقم برای 
اولین بار بود که از اعتبارات شهرداری به این مجموعه کمک شد و مدیرعامل مؤسسه همشهری 
در کمیســیون قول داده بودند که اگر این رقم بــه ما تعلق بگیرد، این مجموعه را از زیان خارج 

خواهیم کرد و ما در زمان بودجه ریزی کمترین سخت گیری را در این زمینه اعمال کردیم.
در روند بررســی گزارش حسابرس شــورا مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورا، با بیان 
اینکه لشــکری در فضای مجازی اقدام به عملیات تخریب و تهمــت می کنند که دیگر برای ما 
عادی شــده اســت، گفت: حلقه پیرامون شــهردار تهران که مدیریت های مختلفی را در دست 
دارند، در صورت بیان هر نکته ای به ما حمله می کنند. اما با وجود همه اینها وظیفه داریم نکات 
خود را بیان کنیم. گزارش حسابرسی حاکی از آن است که حال همشهری خوب نیست. در اینجا 
از مســئول همشهری درخواست می شود توضیح دهد که چه تعداد روزنامه در طول روز تولید 

می شود و چه تعداد برگشت داده می شود.
او افزود: نکته بعدی اینکه این روزنامه متعلق به همه شــهروندان تهرانی با تمام گرایش ها 
و ســلایق سیاســی است. البته ما این نقد را به دوره پنجم نیز داشــته ایم. در اینجا توضیح داده 
شود که آیا مبلغ پوسترهای تبلیغاتی که برای شهردار تهران از سوی همشهری به چاپ رسیده، 
دریافت شــده است یا خیر. اگر دریافت شده اســت، توضیح داده شود که در گزارش حسابرسی 

لحاظ شده یا خیر.
در ادامه مهدی عباســی، رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شــورا نیز در قالب سؤالی 
مطرح کرد: آیا بنرهای ســازمان زیباسازی از طرف مؤسســه همشهری به چاپ می رسد که اگر 
چنین اســت، آیا این کار با واســطه انجام می شــود یا همشهری به صورت مســتقیم این اقدام 
را انجام می دهد. ســؤال دوم این اســت که چرا برخی از ســاختمان ها رها شــده و اجاره داده 
نمی شــود؟ چراکه  می توان از طریق اجاره همین ســاختمان ها بخشی از منابع مالی مؤسسه را 

تأمین کرد.

۳۰۰ نفر  را بی صدا  تعدیل  کردیم
محسن مهدیان، مدیرعامل مؤسسه همشــهری، در جریان بررسی گزارش حسابرس رسمی 
شــورا درباره این مؤسســه، در صحن شــورا حاضر شد و درباره تحولات ســاختاری و مالی این 

مجموعه در صحن شورای شهر تهران سخن گفت.
او از رشد ۵۴ درصدی درآمد عملیاتی این مجموعه در یک سال گذشته خبر داد و اعلام کرد 

که این رشد در شرایطی رخ داده که همشهری در آستانه ورشکستگی قرار داشت.
مهدیان به کاهش حدود ۳۰۰ نیروی انســانی اشــاره کرد و گفت که ایــن تعدیل نیرو بدون 

هرگونه تنش و با رعایت مصالح کارکنان انجام شده است.
او بیــان کرد: ما نزدیک به ۳۰۰ نفر را بدون هرگونه مشــکلی کم کردیم و در عین حال حدود 
۳۳ نفر نیروی متخصص نیز اضافه شــد. این تعادل به ســمت بهره وری و کارآمدی سوق پیدا 

کرده است.

حامد  الماسی


